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 سوخت رسانی به روال عادی بازگشت
با  گفت:  سوخت  جایگاه داران  صنف  سخنگوی   
تلاش های صورت گرفته روال سوخت رسانی به حالت 
عادی بازگشته است و مشکلی خاصی در این حوزه وجود 
کنون هیچ  ندارد. رضا نواز در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه ا
مشکلی برای تامین سوخت وجود ندارد و علی رغم افزایش 
تقاضا با مشکلی در این حوزه مواجه نیستیم، اظهار کرد: 
وضعیت جایگاه ها مناسب است و روال سوخت گیری به 
حالت عادی بازگشته است. وی با بیان اینکه در تلاش 
هستیم تا امکان استفاده از کارت های هوشمند سوخت 
در تمام جایگاه ها فراهم شود، گفت: پیشرفت خوبی در این 
حوزه نیز حاصل شده و جایگاه ها در تهران و کلان شهرها 
با مشکل خاصی مواجه نیستند و پیش بینی می شود که 

به زودی کل مشکل برطرف شود. 

 نظارت بر بازار شیرینی شب یلدا
 رئیس اتحادیه قنادان، شیرینی فروشان و کافه قنادی 
تهران با بیان اینکه کمبودی در شیرینی و مواد اولیه نداریم 
از نظارت بر بازار شیرینی شب یلدا خبر داد. علی بهره مند 
در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه در شیرینی شب یلدا هیچ 
کمبودی وجود ندارد، گفت: شیرینی های مخصوص شب 
یلدا آماده شده و کمبودی در مواد اولیه مورد نیاز شیرینی 
در سراسر کشور وجود ندارد. وی افزود: قیمت شیرینی ها 
کیفیت  و همچنین  کار رفته،  اولیه به  بر اساس مواد 
رقابتی است. رئیس اتحادیه قنادان، شیرینی فروشان 
و کافه قنادی تهران اضافه کرد: در این ایام نظارت های 
بازرسان اتحادیه قنادان بر کیفیت شیرینی های تولید 
شده واحدهای صنفی بیشتر می شود. همچنین مردم 
می توانند در صورت مشاهده تخلف از واحدهای صنفی با 
ع  شماره ۶۶۹۴۴۴۱۱ تماس بگیرند و گزارش دهند که در اسر
وقت پیگیری خواهد شد. همچنین امکان اطلاع رسانی از 

سامانه ۱۲۴ نیز وجود دارد. 

   ۵۵۰ فروند هواپیما نیاز داریم
 معاون وزیر راه با بیان اینکه ۵۵۰ فروند هواپیما نیاز 
کنون ۷۵ فروند  داریم، گفت: از ابتدای دولت سیزدهم تا
هواپیما و هلیکوپتر وارد کشور شده است. محمد محمدی 
بخش رئیس سازمان هواپیمایی کشور در حاشیه هفتمین 
نمایشگاه حمل و نقل، لجستیک و صنایع وابسته با بیان 
اینکه ۵۵۰ فروند هواپیما نیاز داریم، اظهار کرد: امروز نزدیک 
به ۱۹۰ فروند هواپیمای فعال باری، بیزینس جت و مسافری 
در کشور وجود دارد. معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح 
کنون ۷۵ فروند هواپیما  کرد: از ابتدای دولت سیزدهم تا
و هلیکوپتر وارد کشور شده که ۳۰ فروند هواپیمای ناوبری 
کید بر اینکه بنایی  به ناوگان الحاق شده است. وی با تا
برای افزایش تعداد شرکت های هواپیمایی نداریم، ادامه 
داد: مطابق آنچه در برنامه هفتم توسعه ارائه دادیم تعیین 
تکلیف شرکت هواپیمایی در قالب ادغام، حذف یا ارتقای 
سطح کیفی انجام خواهد شد. محمدی بخش تصریح کرد: 
افراد حقیقی و حقوقی داخلی یا خارجی می توانند مالک 
هواپیما باشند و در عین حال بهره بردار از هواپیماها جدا 
باشد. قوانین ایکائو آزادی هایی به شرکت های هواپیمایی 
داده است که از جمله آنها این است که در بازه های زمانی 
مختلف که کشور با افزایش درخواست پرواز مواجه می شود 
بتوانیم از ظرفیت ناوگان سایر کشورها استفاده کنیم. 
رئیس سازمان هواپیمای ادامه داد: مطابق آمار سامانه 
سدف و همچنین آمارهای شرکت های هواپیمایی، روزانه 
۴. ۵ میلیون لیتر سوخت هوایی در کشور مصرف می شود. 
وی گفت: میزان مصرف شرکت های هواپیمایی داخلی در 
مجموع روزانه ۳. ۵ میلیون لیتر است که روزانه یک میلیون 
لیتر آن برای مسیرهای خارجی و ۲. ۵ میلیون لیتر آن برای 

مسیرهای داخلی مصرف می شود. 
 

موضوع کمبود شیرخشک حل شد 
 سازمان غذا و دارو طی روزهای گذشته اعلام کرد که 
مشکل کمبود شیرخشک برطرف شده، اما تولیدکنندگان 
همچنان با برخی مشکلات مواجه هستند که به گفته 
گر چاره ای برای  رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک ا
حل آنها اندیشیده نشود، عرضه شیرخشک در آینده با 
نوسان همراه خواهد بود. هانی تحویل زاده در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان اینکه موضوع کمبود شیرخشک در بازار حل 
شده  است، گفت: تامین شیر خشک مورد نیاز بازار توسط 
تولیدکنندگان داخلی انجام شده و برندهای وارداتی هنوز 
بعد از چند ماه از ورود به کشور در مرحله تست و آزمایش 
به سر می برند و تاثیری در حل این مشکل نداشتند. وی 
ادامه داد: سه هفته پیش به یکباره ارز ترجیحی برای 
واردات مواد اولیه شیرخشک نوزاد تبدیل به ارز نیمایی 
شد. این موضوع باعث شد که تولیدکنندگان مجبور شوند 
ماده اولیه مورد نیاز خود را ۷ برابر گران تر خریداری کنند و 
فشار بیشتری به آنها وارد شود. رئیس انجمن تولیدکنندگان 
کرد: از طرفی بانک مرکزی دو  شیرخشک نوزاد اضافه 
هفته پیش بیانیه داده در صورتی که تولیدکنندگان ماده 
اولیه شیرخشک وارد و ترخیص کنند از زمان ترخیص 
دوماه فرصت دارند تا مابه التفاوت ارز نیمایی و ترجیحی 
را پرداخت کنند که این مابه التفاوت رقم بسیار زیادی 
خ ارز و فرصت  است. وی تصریح کرد: علاوه بر تغییر نر
دوماهه برای پرداخت مابه التفاوت، سازمان غذا و دارو 
برای شیرخشک نوزاد قیمت جدیدی تعیین کرده که 
مورد اعتراض تولیدکنندگان است و باعث می شود که 
گر  آنها ضرر دهند. این فعال بخش خصوصی عنوان کرد: ا
مشکلات تولیدکنندگان مرتفع نشود ممکن است مجددا 
در ماه های آینده عرضه شیر خشک نوزاد با نوسان همراه 
شود. تحویل زاده در پایان گفت: شایسته است سازمان 
غذا و دارو و ارگان های مربوطه به جای تخصیص ارز به 
شرکت های فوریتی برای واردات محصول آماده، همان 
را در جهت حل نقدینگی تولیدکنندگان استفاده کنند تا 
مجبور به هزینه ارزی سه برابری از محل بانک مرکزی نشوند 
و شیرخشک با قیمت پایین تر و کیفیت بهتر در اختیار 

خانواده ها قرار گیرد. 

اخبار

بورس بالا ماند
افزایش  مقداری  هم  دیروز  بورس  بازار   
کل با رشد ۴۲۱۹ واحد به  یافت و شاخص 
رقم دو میلیون و ۲۱۱ هزار واحد رسید. پس از 
رکوردشکنی بورس اوراق بهادار تهران در روز 
گذشته، دیروز رشد بازار تقریبا به یک هشتم روز 
دوشنبه رسید. با این حال شاخص کل ۴۲۱۹ 
واحد افزایش پیدا کرد و در رقم دو میلیون و ۲۱۱ 
هزار و ۸۷۲ واحد ایستاد. شاخص کل هم وزن 
اما ۱۷۲۰ واحد افت کرد و به عدد ۷۶۲ هزار و 
۸۹۹ واحد رسید. دیروز بیش از ۴۹۱ هزار معامله 
به ارزش ۷۵۹۳ میلیارد تومان در بورس اوراق 
بهادار تهران انجام شد. فولاد و فملی بیش ترین 
تاثیر  تاثیر مثبت و رمپنا و اخابر بیش ترین 
منفی را در شاخص کل بورس داشتند. ثشاهد، 
وخارزم، فولاد و سصفها نیز به ترتیب از نمادهای 
کنش بودند که همگی سبز به کار خود پایان  پرترا
دادند. تابلوی بازار فرابورس نیز نشان می دهد 
که این بازار کاهش اندک ۹۹ صدم درصد را 
تجربه کرد و به ۲۶ هزار و ۶۳۹ هزار واحد رسید. 
روز سه شنبه بیش از ۲۳۴ هزار معامله به ارزش 
۵۲۹۵ میلیارد تومان در فرابورس انجام شد. 
گرس، خدیزل و شبصیر بیش ترین  شاوان، زا
تاثیر مثبت را بر شاخص فرابورس داشتند. 
در سوی مقابل وسپهر بیش ترین تاثیر منفی 
را ایجاد کرد. نطرین، فصبا، گدنا و غشهداب 
کنش بودند که نطرین و  نیز از نمادهای پرترا

غشهداب مثبت و دو نماد دیگر منفی شدند. 

چرا دخل و خرج مان 
جور نیست؟

گذشته تقریبا در  کشور در ۵ دهه   اقتصاد 
تمام سطوح از یارانه گرفته تا انرژی، بودجه، تراز 
تجاری، نظام بانکی، حقوق بازنشستگان، تولید و 
مصرف دچار ناترازی است و سیاست های اعمال 
شده به ویژه در دهه ۹۰ به جای رفع ناترازی، آن را 
تشدید کرد. به گزارش ایسنا، اقتصاد ایران درگیر 
ناترازی های مزمن شده و این معضل به ایجاد 
تورم انجامیده است. طی دست کم پنج دهه 
گذشته به دلیل عدم تناسب در منابع و مصارف 
در پنج بخش شامل بودجه ای، بانکی، ارزی، 
انرژی، مالیات و مسائل رفاهی دچار ناترازی 
هستیم. ریشه  معضل ناترازی به ساختارهای 
کارشناسان، راهکارهای  اقتصاد برمی گردد و 
علاج آن را کاهش هزینه تراشی دولت ها، واقعی 
شدن قیمت، مدیریت بازارها، کاهش تسهیلات 
تنظیم  مالی،  صورت های  شفافیت  تکلیفی، 
شبکه  ارتباطات  اصلاح  و  مولد  بودجه های 
می دانند.  خصوصی  بخش  و  دولت  بانکی، 
ناترازی ها«  ایران، رفع  در همایش »اقتصاد 
و  کارشناسان  شد،  برگزار  گذشته  هفته  که 
مسئولان به صورت مفصل به ریشه های عدم 
تعادل در اقتصاد ایران پرداختند و همگی بر 
این باورند که برای داشتن یک اقتصاد سالم 
بدون تورم باید به اصلاح فرآیندهای گذشته 
بپردازیم. در غیر این صورت معضلاتی مثل رشد 
نقدینگی، جهش ادواری بازارها، هزینه های 
سنگین سیستم دولتی و ناترازی بانک ها که 
کنون دچار آن هستیم برطرف نخواهد  هم ا
شد. تقریبا در تمام سطوح اقتصاد از یارانه گرفته 
تا انرژی، بودجه سالیانه، تراز تجاری، نظام 
بانکی، حقوق بازنشستگان، تولید و مصرف دچار 
ناترازی هستیم و به گفته ابوالفضل نجارزاده - 
کنون سیاست هایی  مدیرعامل بانک ملی - هم ا
اعمال می شود که به جای رفع ناترازی، آن را 
کند،  بنگاه  باید خلق  بانک  تشدید می کند. 
اما تبدیل به بنگاه دار شده است. خروج از 
بنگاه داری نیز راحت نیست و بانک ها در حوزه 
گذاری بنگاه ها با مشکلات بسیاری روبه رو  وا
هستند. درخصوص عدم همخوانی منابع و 
مصارف در بودجه نیز به باور کارشناسان، دولت 
باید بودجه های غیرمولد خود را کنترل کند تا 
بتواند کسری بودجه خود را پوشش دهد. در آن 
صورت دیگر نیازی نیست که کسری بودجه با 
روش هایی به جز روش های مرسوم تامین شود. 
در واقع باید کسری بودجه را حذف کرد، نه اینکه 
آن را تامین مالی نمود. مرکز پژوهش های مجلس 
در تحلیل ناترازی پنهان در شبکه بانکی ایران 
نوشته است: ناترازی یا اعسار ترازنامه ای در سایر 
گهانی اقتصاد  کشورها، معمولاً در اثر انقباض نا
یا سقوط یکی از بازارهای دارایی رخ می دهد که 
گاه ارزش دارایی های بانک را تنزل می دهد  نا
و تعادل دارایی ها و بدهی های بانک را به هم 
می زند. اما در ایران علت اساسی بروز ناترازی 
در شبکه بانکی، عدم تناسب دائمی سرعت 
رشد بدهی ها با قابلیت رشد دارایی های شبکه 
بانکی به ویژه در سال های ۱۳۹۶- ۱۳۹۳بوده 
است. با اینکه در اقتصاد کشور به سبب افت 
رشد  خ  نر متوسط  بودن  پایین  تورم،  خ  نر
اقتصادی )غیرنفتی(، رکود مستغلات و کاهش 
امکان سودآوری از منشأ تزریق درآمد نفت و 
واردات )مشابه دهه ۱۳۸۰(، قابلیت سودآوری 
و کسب بازدهی به طور معنا داری افت کرده 
است، اما سرعت رشد بدهی های بانک ها )رشد 
نقدینگی( به طور متناسب کاهش نیافته است. 
نرخ بهره بالا عامل اصلی در رشد شدید شکاف 
دارایی - بدهی بانک ها بوده است. در بخش 
انرژی نیز با وجود برخورداری کشور از مجموع 
ذخایر نفت و گاز در جهان، به دلیل رشد فزاینده 
مصرف در سال های اخیر و سرعت پایین توسعه 
ظرفیت های تولیدی کشور با ناترازی در تولید و 
مصرف انرژی از جمله در بنزین، برق و گاز مواجه 

شده است.

: هنوز مدت زیادی از    آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
فساد مالی چای دبش نگذشته است که زمزمه واردات برنج 
بدون ضرورت نیاز داخلی صورت گرفته است، گزارش برخی 
از کارشناس مسئولان در صنعت برنج حکایت از این دارد که 
با وجود ممنوعیت واردات برنج و عدم نیاز داخلی، تصمیم به 
واردات با ارز ترجیحی گرفته شد و تولیدکنندگان داخلی نگران از 
اینکه واردات برنج با وجود کاهش مصرف داخلی به دلیل تغییر 

ذائقه مصرف برای برنج، افزایش یابد. 
  سوءبرداشت عامدانه از یک نامه

جمیل علیزاده، شایق دبیر انجمن برنج ایران در این باره به 
»آرمان ملی« گفت: بر اساس قانون واردات برنج از اول مرداد تا 
آبان ماه ممنوع است و این قانون در سال جاری نیز محل اعتناء 
و باقی بوده است، اما چندی پیش وزیر جهاد کشاورزی نامه ای 
از سوی مخبر دریافت کرد که بر اساس آن زمان ممنوعیت 
واردات برنج در زمان خاصی مانند محرم به منظور توزیع بهینه 
با قیمت متعادل تر برای پخش نذورات و... کاهش یابد، اما 
گروهی از این نامه سوءتعبیر کردند و از آن به منزله کاهش دائمی 
زمان واردات برنج برداشت کردند، در حالی که این نامه ضمن 
اطمینان خاطر دادن به شالی کاران و حمایت از آنها در بازار 
صورت گرفته بود. او افزود: لازم به ذکر است من همان زمان طی 
نامه ای خطاب به آقای نیکبخت وزیر جهاد کشاورزی، وضعیت 
برنج در کشور را ترسیم کردم و از میزان تولید حدود ۲ میلیون و 
۲۵۰ هزار تن برنج در سال ۱۴۰۲ در کشور برای ایشان توضیحاتی 
ارائه کردم که البته اندکی با برآورد ایشان متفاوت بود، اما در 
نهایت مقرر شد بر اساس این میزان تولید داخلی، واردات برنج 

اعلام و اجرایی شود. 
 بوی رانت چای در واردات برنج

او میزان مصرفی برنج هر نفر در کشور را حدود ۳۵ کیلو اعلام و 
بیان کرد: میزان واردات بر اساس میزان تولید داخلی و مصرف 
مردم توافق صورت گرفت، در واقع نیاز کل برنج و مصرف داخلی 
ما حدود ۳ میلیون تن است که حدود ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار تن 
آن در داخل تولید می شود و مابقی آن یعنی حدود ۷۵۰ هزار 
خ  تن باید وارد می شود. اما از سال ۱۳۹۲ میزان واردات از نر
مصوب شده افزایش یافت، این در حالی است که رشد جمعیت 
و مصرف برنج با توجه به تغییر ذائقه های مردمی به سمت 
غذاهای فست فود ضرورت واردات برنج بیشتر را کاهش داده 
بود، اما در سال ۱۴۰۲ با وجود تامین بیش از نیاز تولید داخلی، 
تصمیم بر این گرفته شد که واردات برنج به دلایل مختلف 
انجام شود و به طرق مختلف تولید برنج و نیاز داخلی صفر شد 
و اعلام نیاز برای واردات برنج شد. این در حالی است که همان 
زمان به آقای نیکبخت هشدار دادیم که بوی رآنتی مانند رانت 
چای می آید و احتمال وقوع تخلفاتی در این زمینه وجود دارد، 

اما اعتنایی نشد. 
 بی توجهی به هشدارها

او توضیح داد: با وجود هشدارهایی در این خصوص و عدم 
پرداخت ارز ترجیحی این اقدام انجام شد، در حالی که در زمان 
وزارت آقایان زالی و کلانتری به برنج وارداتی هم گمرک و تعرفه 
اردات تعلق می گرفت، اما بعد از وزارت این دو نفر هم تعرفه 
صفر شد و هم گمرک و تعرفه های گمرکی حذف شد و رقابت 
ناسالمی شکل گرفت که در نهایت به ضعیف تر شدن هرچه 
بیشتر شالی کاران داخلی منجر شد و به این ترتیب احتمال 
تکرار فساد »چای دبش« به وجود می آید. شایق در باره کاهش 
قدرت خرید مردم به منظور خرید برنج ایرانی و ضرورت واردات 
گفت: بدیهی است کاهش قدرت خرید مردم میزان خرید 
برنج ایرانی را نیز همچون دیگر محصولات کاهش داده است و 
خیلی از متقاضیان نیز مجبور به خرید برنج خارجی علاوه برنج 
ایرانی شده اند تا بتوانند متناسب با سفره معیشتی خود از هر 
دو بهره مند شوند. دبیر انجمن واردات بیان کرد: به این ترتیب 
واردات برنج بر اساس قانون تا آبان ماه ممنوع است مگر اینکه 
اهرم فشار دیگری در این زمینه از سوی ذی نفعان واردات ایجاد 
شود اما امیدواریم که این مسأله با درنظر گرفتن رکن حمایت از 

تولید داخلی کاهش یابد. 
 توجیه واردات برنج با دلیل متعادل سازی 

بر اساس این گزارش؛ نیاز سالانه ایران به برنج حدود ۵/ ۳ 

میلیون تن برآورد شده است. از این میزان حدود ۵/ ۲ میلیون 
تن در داخل تولید و مابقی آن از خارج تامین می شود. به  عبارت  
، ایران به واردات برنج حدود یک میلیون تن در سال نیاز  دیگر
دارد. به گفته توفیق اقتصادی؛ حال  آنکه آمار رسمی نشان 
می دهد تنها در هفت ماه ابتدایی سال ۱۴۰۲ نزدیک به ۷۰۰ هزار 
کستان، تایوان و امارات  تن برنج از کشورهای عراق، هند، پا
متحده عربی وارد ایران شده است. وی دیگر سکه واردات برنج 
خارجی بالا بودن قیمت برنج ایرانی و ناتوانی طیف  قابل توجهی 
 ، از مردم برای خرید این نوع برنج است. طی سال های اخیر
با کاهش قدرت خرید مردم و افزایش چندین برابری قیمت 
برنج، بسیاری از خانواده ها به مصرف برنج خارجی که نسبت 
به برنج ایرانی کیفیت و قیمت پایین تری دارند، روی آوردند. 
واردکنندگان برنج نیز با اتکا به تقاضای خرید برنج خارجی در 
ایران واردات بی رویه آن را توجیه می کنند. انتقاد نمایندگان 
مجلس درباره واردات گسترده برنج در حالی است که محمد 
مخبر، معاون اول رئیس دولت و احسان خاندوزی وزیر اقتصاد 
و دارایی وعده داده بودند که در حمایت از کشاورزان داخلی، 
واردات برنج محدود می شود. کوچکی نژاد، نماینده مجلس 
در تشریح وضعیت زندگی شالی کاران شمال ایران گفت: »آنها 
نه می توانند شهریه فرزندانشان را بدهند، نه می توانند خانه 
بسازند و نه می توانند کاری انجام دهند. بحث ما این است که 
چه کسی مجوز واردات این میزان برنج را داده است؟« نماینده 
رشت گفت: »آیا ما در ایران به واردات سه میلیون تن برنج نیاز 
گر یک سال بماند فاسد می شود  داریم؟ شما می دانید که برنج ا
ک  و کشاورزان مجبورند برنج شان را به دریا بریزند تا خورا
ماهی ها شود.« به گفته کوچکی نژاد کسی که مجوز این میزان 
واردات برنج به ایران داده، چه معاون اول رئیس جمهوری 
باشد چه وزیر جهادکشاورزی یا حتی یکی از وزرای دولت قبل 
باید پاسخگو باشندو کاری که دولت می تواند انجام دهد، این 
است که امکان تحقیق و تفحص برای شناسایی ریشه های 
که  کرد  کید  کند. نماینده رشت تا فساد احتمالی را فراهم 
مافیای واردات در بخش  چای و برنج کشاورزان داخلی را به 
ک سیاه« نشانده است. در حالی  که طبق اصل ۳ قانون  »خا
اساسی جمهوری اسلامی، دولت ها موظف اند کشاورزی را به 
»خودکفایی« برسانند. کوچکی نژاد ضرورت شفاف شدن نحوه 
تخصیص ارز نیمایی و ارز ۴۲۰۰ تومانی و ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی 
را یادآور شد و ضمن اشاره به »ضعف مدیریتی« در دولت های 
مختلف اذعان کرد: »نمی گذارند تحقیق و تفحص انجام شود.« 
او گفت: »من دو بار به قالیباف تذکر دادم و سه بار نامه نوشتم. 
طبق قانون، بانک مرکزی باید مسیر را باز کند و به ما اتاق بدهد 
که آنجا متمرکز شویم، اما نزدیک به دو سال می گذرد که این 
کار انجام نشده است.« او »مافیای واردات« را بسیار گسترده و 
قدرتمند توصیف کرد و افزود: »سالیان سال است که با مافیای 
واردات که ارز ۴۲۰۰ تومانی گرفته، درگیریم اما تا امروز همین مافیا 
اجازه نداده است تحقیقات به نتیجه برسد.« کوچکی نژاد در 

ادامه توضیح داد که وقتی شماری از نمایندگان قصد تحقیق و 
تفحص از بانک مرکزی را داشتند، مسئولان وقت طفره رفتند و 
از آنها خواستند که برای این کار در ساختمانی بیرون از بانک 
مرکزی مستقر شوند. در حالی  که نمایندگان نمی توانند اسناد 
را از ساختمان بانک مرکزی خارج کنند و چنین بود که تحقیق 

و تفحص از بانک مرکزی عملا به بن بست خورد. 
 واردات برنج پارسال برای کنترل بازار انجام شد

نیما کریمی یکی از فعالان حوزه بازرگانی معتقد است که 
واردات برنج در سال گذشته، برای کنترل بازار انجام شد، آن 
زمان قیمت هر کیلو برنج شمال به ۱۴۰ هزار تومان رسیده بود 
و توان خرید مردم بسیار کاهش یافته بود، با واردات برنج با 
مجوز وزیر وقت  جهاد کشاورزی، قیمت برنج منطقی شد و 
کاهش یافت، اما برنجکاری که قیمت ۱۴۰ هزار تومان را دیده 
بود، دیگر حاضر به فروش برنجش با قیمت ۱۰۰ هزار تومان نبود، 
بنابراین به امید افزایش قیمت در آینده، در انبارها دپو کردند، 
اما قیمت برنج تا ۷۰ هزار تومان هم پایین آمد و این برنج روی 
دست شالی کار ماند. کریمی در عین حال دو اشکال به واردات 
برنج سال گذشته گرفت و گفت که »واردات بیش از نیاز بود« 
و »در زمان مناسب هم انجام نشد چون هم زمان با برداشت 
کشاورز داخلی بود.« به گفته این فعال حوزه بازرگانی، نمی توان 
به چنین رفتاری برای کنترل بازار تهمت فساد و اختلاس و غیره 
زد و هیچ سندی برای اینکه ثابت شود چنین رفتاری فساد 

اقتصادی بوده است، وجود ندارد. 
ج داد  دولت پارسال در واردات برنج هوشمندی به خر

کشاورزی، در این باره  کارشناس حوزه  امین محمودی 
می گوید: نیاز کلی کشور به مصرف برنج کمی بیش از ۳ میلیون 
تن است، با سیاست اشتباه ساداتی نژاد وزیر وقت جهاد 
کشاورزی در سال ۱۴۰۰، واردات برنج به شدت کاهش یافت و 
۸۵۰ هزار تن بیشتر وارد نشد، همان سال  چون تولید هم به 
خاطر خشکسالی کاهش یافت، در کنار کاهش واردات، قیمت 
برنج تا کیلویی تا ۱۳۰ هزار تومان هم رسید. وی افزود: سال ۱۴۰۱ 
بازار تشنه عرضه برنج بود، حدود یک میلیون و ۷۸۰ هزار تن 
برنج وارد کشور شد که کمی  بیش  از نیاز کشور بود؛ در فصل 
ممنوعیت واردات، به خاطر برداشت برنج داخل )از مرداد تا 
آبان( واردات برنج انجام شد، چون قیمت برنج در بازارهای 
جهانی این چهار ماه خیلی پایین تر از ماه های دیگر است و در 
واقع دولت در این موضوع  هوشمندی به خرج داد. محمودی 
اضافه کرد: اینکه گفته می شود سالانه ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار 
تن برنج در داخل تولید می شود، شاید به نوعی ادعا باشد و 
کمتر از این تولید داخل داریم . به گفته وی، برخی نمایندگان 
مجلس از افزایش نیافتن قیمت برنج داخلی در واقع ناراحت 
هستند. جواد ساداتی نژاد، وزیر سابق جهاد کشاورزی ، پارسال 
ممنوعیت ۴ ماهه واردات برنج که همه ساله از مرداد تا آخر 
آبان برای حمایت از کشاورز داخلی است را لغو کرد و بنابر آمارها 
بیش از ۷/ ۱ میلیون تن برنج وارد شد، در حالی که نیاز کشور به 
واردات برنج، سالانه  کمی بیش از یک میلیون تن  است. البته 
ساداتی نژاد هم با مشاوره  اتحادیه ها و بخش خصوصی دست 
به این کار زد، آنها می گفتند: »برنج قوت غالب مردم است،  در 
مدت ۴ ماه ممنوعیت واردات، می توانیم برنج جهانی  ۲۰ درصد 
ارزان تر بخریم«؛ همین اتحادیه ها پارسال در گوش ساداتی نژاد 
گر  می خواندند که  تولید داخلی برنج ۴۰ درصد کاهش دارد و ا
امروز وارد نکنیم قیمت  برنج  بیش از کیلویی ۱۵۰ هزار تومان 
گرچه قیمت برنج داخلی را  می شود. سال گذشته، واردات  ا
پایین آورد، اما صدای تولیدکنندگان داخل هم بالا رفت که 
قیمت محصولاتشان کاهش یافته است. محمدباقر قالیباف، 
رئیس مجلس، مرداد امسال در صحن علنی مجلس گفت: 
»وزارتخانه ها نباید به  جای خرید برنج از کشاورزان، دست به 
واردات می زدند، امسال ۱/۷ میلیون تن واردات برنج انجام 
کستان  شده است«؛ عمده واردات برنج  از کشورهای هند و پا
گرچه انتقاد از واردات بیش از نیاز برنج در سال گذشته،  بود. ا
این روزها زیاد شده است،  اما هنوز سندی مبنی بر بروز فساد یا 
رانت در واردات برنجِ سال گذشته وجود ندارد؛ این موضوع فقط 
یک تصمیم از سوی وزارت جهاد بود که برای تامین به موقع 

غذای مردم اخذ شد. 

»آرمان ملی« در گفت وگو با دبیر انجمن برنج از فساد احتمالی در حوزه برنج گزارش می دهد

 بوی فساد مالی مشابه چای از »برنج«

  سخنگوی اقتصادی دولت از منتفی 
بازنشستگی  صندوق های  ادغام  شدن 
خبر داد و گفت: رشد اقتصادی کشور در 
تابستان با نفت ۱ .۷ درصد و بدون نفت 
 ۲ .۴درصد بود. سید احسان خاندوزی در 
نشست خبری با اشاره به بخش حقیقی 
اقتصاد ایران، اظهار کرد: دولت سیزدهم 
از آغاز فعالیت خود به دنبال این بود که 
انضباط مالی را در بخش دولتی و عمومی 
ایجاد کند و با کنترل نرخ ارز، مهار رشد تورم، 
افزایش پیش بینی پذیری اقتصاد و بهبود 
فضای تولید، توقف طولانی مدت رشد 
اقتصادی ایران در نرخ های صفر و منفی را 
به اتمام برساند. وی افزود: بر مبنای گزارش 
مرکز آمار ایران، رشد اقتصادی تابستان 
امسال مشابه فصول گذشته همراه با اصلاح 
و تغییر در اقتصاد ایران بوده است. بر این 
فعالیت  فصل   ۸ اقتصادی  رشد  اساس 
دولت سیزدهم )از پاییز ۱۴۰۰ تا انتهای 
تابستان ۱۴۰۲( مثبت بوده و در تابستان 
امسال به ۱ .۷ درصد و بدون نفت به ۲ .۴ 
درصد رسیده است. خاندوزی به حوزه 
سیاست هایی که منجر به افزایش اشتغال 
خ بیکاری  گفت: نر کرد و  می شود اشاره 
کشور در تابستان امسال ۷. ۹ درصد بوده 
خ های بیکاری ۳ دهه  کمترین نر که جز 
اخیر بوده است و با افزایش ۹۰۷ هزار نفری 
تعداد شاغلان مجموع تعداد شاغلان به ۲۴ 

میلیون و ۶۰۰ هزار نفر افزایش یافته است. به 
خ بیکاری  جهت همزمان بودن کاهش نر
خ مشارکت  غ التحصیلان و افزایش نر فار
اقتصادی )۶ .۴۱ درصد( شاهد هستیم که 
سیاست های دولت برای خروج اقتصاد 
از رکود و بیکاری مؤثر بوده است. بنابراین 
اینکه برخی افراد از عبارت »رشد بی کیفیت 
اقتصاد ایران« استفاده می کنند، مطابق با 

واقعیت نیست. 
 کاهش رشد تورم

 سخنگوی اقتصادی دولت افزود: کنترل 
نوسانات ارزی مهم ترین عاملی بوده که 
موجب شده طرف هزینه تولیدکنندگان 
با ثبات مواجه شود. در بخش تقاضا هم 
کنترل ترازنامه بانک ها مؤثر واقع شده که 
نقدینگی را به .۲۶ ۲ درصد کاهش داده 
است. خروجی این دو دسته خود را در 
تورم کالایی پایان آبان ماه با عدد ۳ .۱ درصد 
خ تورم  نشان می دهد. وی اضافه کرد: نر
در ۸ ماهه امسال در مقایسه با ۸ ماهه 
پارسال و سال ۱۴۰۰ روند کاهشی بوده و 
سیاست کنترل تورم در اقتصاد ایران موفق 

بوده است. 
  ثبات به بازار مسکن بازگشت

 وی با بیان اینکه در حال حاضر ۵۰ 
درصد جمعیت کشور می توانند با کالابرگ 
نیازهای خود را حل و فصل کنند، گفت: 
همچنین با جلوگیری از احتکار مسکن 

که موجب شده در بازار ارز و مسکن ثبات 
بهتری نسبت به پارسال را شاهد باشیم. 
تلاش ما این بوده که شاخص های تورم 
کی پرمصرف در ۷ ماه  در بخش اقلام خورا
اخیر کنترل شود. وزیر اقتصاد در پاسخ به 
سوالی در مورد احتمال ادغام صندوق های 
صندوق های  ادغام  گفت:  بازنشستگی 
بازنشستگی در دستور کار دولت نیست . وی 
افزود: البته اصلاح مدیریتی صندوق های 
بازنشستگی حسب وظیفه وزارت تعاون، 
می شود،  پیگیری  اجتماعی  رفاه  و  کار 
ندارد.   وجود  ادغام  برای  برنامه ای  اما 
سخنگوی اقتصادی دولت در مورد صدور 
مجوز کسب و کار و پرداخت تسهیلات به 
آنها تصریح کرد: صدور مجوزها و سهولت 
در آن به معنای ایجاد تعهد بر دولت برای 
تأمین مالی و پرداخت تسهیلات نیست. 
وی افزود: فلسفه ایجاد درگاه ملی مجوزها 
این بود که کسب وکارها پشت در دستگاه ها 
معطل  مجوزها  صدور  جهت  اصناف  و 
نشوند. وزیر اقتصاد اضافه کرد: درگاه ملی 
مجوزها نظارت های پسینی بر کسب وکارها 
را نیز مشخص و معین کرده است تا تسهیل 
صدور مجوزها منجر به شکل گیری تخلف 

نشود. 
  دولت موافق افزایش حداقل دستمزد 
برای  دولت  نظر  مورد  در  خاندوزی   
افزایش حداقل دستمزدها گفت: سیاست 

افزایش حداقل حقوق کارگران یک سیاست 
درست است، نه دولت و نه وزیر کار قائل 
نیستند که این سیاست غلط است. وی 
افزود: افزایش حداقل دستمزد برای طبقات 
کارگران در شرایط تورمی قطعاً درست است، 
اما این افزایش نباید منجر به تخریب فضای 
شغلی کارگران باشد. وزیر اقتصاد تصریح 
کرد: افزایش بیش از اندازه حداقل دستمزد 
غیر  شغل  شکل گیری  به  منجر  می تواند 
رسمی شود؛ قطعاً خود جامعه کارگری این 
موارد را در نظر دارند. با این رویکرد دولت 

هیچ مخالفتی با افزایش دستمزدها ندارد. 
 شرایط واردات لوازم خانگی

 وی در مورد زمزمه های آزادسازی لوازم 
خانگی، اظهار کرد: مسئولیت تنظیم بازار 
داخلی کشور به عهده وزارت صمت است. 
تولیدکنندگان  از  کردن  حمایت  حتماً 
مقاومتی  اقتصاد  رکن  یک  که  داخلی 
هستند مهم است آن هم به ویژه در شرایط 
خاصی که باید ارزبری را کاهش دهیم. وی 
گر تقاضای داخل مازاد باشد و  افزود: اما ا
تولید داخل نتواند به آن پاسخ دهد، وزارت 
صمت حتماً تدابیر لازم را برای پاسخ دادن 
به نیاز مازاد بازار از طریق واردات به کار 
خواهد گرفت. خاندوزی گفت: اختیارات 
قانونی در نزد وزارت صمت وجود دارد که 
هر ترتیبی برای بازار لوازم خانگی نیاز است 

را اتخاذ کند. 

سخنگوی اقتصادی دولت: 

ادغام صندوق های بازنشستگی منتفی است


